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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Novák Katalin lemondott  
2024. február 10. – MTI, hirado.hu, Index.hu, Hvg.hu, Vajma.info, PannonRTV, Magyarszo.rs, 

Telex, 24.hu, MagyarHírlap, Demokrata, Mandiner 

Bocsánatot kért és lemondott Novák Katalin. A köztársasági elnök a héten került a támadások 

kereszttüzébe, miután nyilvánosságra került: tavaly tavasszal kegyelemet adott a bicskei 

gyermekotthon volt igazgató-helyettesének. Novák Katalin úgy fogalmazott: hibázott és ezért 

vállalja a felelősséget. Hozzátette, hogy abban a hiszemben döntött a kegyelem mellett, hogy 

az elítélt soha nem élt vissza a rá bízott gyermekek kiszolgáltatottságával. Hangsúlyozta, hogy 

soha nem adna kegyelmet olyannak, akiről azt gondolja, hogy testileg, vagy lelkileg bántalmaz 

egy gyermeket. „Államfőként ma utoljára szólok Önökhöz. Lemondok a köztársasági elnöki 

tisztségről. A döntés nem személyes okból volt nehéz. Azért volt nehéz, mert esküt tettem. Arra 

a kérdésre kellett most választ találnom, hogy eskümhöz híven képes lennék-e a köztársasági 

elnöki tisztséget továbbra is a magyar nemzet javára gyakorolni? Rendelkeznék-e azzal a 

mozgástérrel, amely ahhoz kell, hogy szuverén államfőként jól teljesítsem a feladatomat? Nem 

a válaszom mindkét kérdésre.” Varga Judit Facebook-oldalán azt írta, lemond országgyűlési 

mandátumáról és a Fidesz-KDNP EP-listájának vezetéséről, és visszavonul a közélettől, miután 

Novák Katalin köztársasági elnök bejelentette lemondását a kegyelmi ügy miatt. 

 

Orbán Viktor: Ukrajnának ütközőzónának kell lennie Oroszország és a NATO 
között 
2024. február 11. – Index, Telex, Origo, Magyar Nemzet, Mandiner  

A magyar miniszterelnök szerint Ukrajna semmit nem ad hozzá Európa védelméhez. A Nyugat 

hanyatlik, az Európai Parlament pedig igazából bolondokháza. Orbán Viktor úgy véli, hogy az 

ukrán államnak ütközőövezetként kellene szolgálnia Oroszország és a Nyugat között, megfelelő 

biztonsági garanciákkal. Orbán Viktor Wolfgang Schüssellel egy négy nap múlva megjelenő új, 

német nyelvű lap, a Die Presse, az Osztrák Külpolitikai Társaság, valamint az ENSZ égisze alatt 

kiadott European Voices számára beszélgetett. Az interjúban – amelyet a hvg360 szemlézett – 

a magyar miniszterelnök hangsúlyozta, hogy ha Kijev nem tudja az ütköző szerepét betölteni, 

akkor elveszti területét, mert Moszkva újra és újra megtámadja. Kizárt ugyanis, hogy 

megtűrjön a küszöbén egy olyan államot, amely az EU és a NATO tagja. 

 

Szili Katalin az anyanyelvhez és a közösségi képviselethez való ragaszkodás 

fontosságát hangsúlyozta Egriben 
2024. február 11. – MTI, Hirado.hu, Demokrata, MagyarHírlap, Felvidek.ma,  

A magyar önazonosságot az anyanyelv továbbadásával lehet csak megőrizni, de az is rendkívül 

fontos, hogy a közösségi képviselet is mindenkor biztosított legyen - hangoztatta Szili Katalin 

vasárnap Egriben, a romániai, Szatmár megyei település nagy szülötte, Csűry Bálint magyar 
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nyelvész és nyelvjáráskutató születésének, illetve halálának évfordulója alkalmából tartott 

megemlékezésen. A miniszterelnöki főtanácsadó köszönetet mondott az egrieknek, amiért 

iskolájukat a település szülöttéről, a magyar dialektológia egyik úttörőjének számító, 

tudományos pályafutását Kolozsváron és Debrecenben kiteljesítő nyelvészről nevezték el, 

ezáltal is elősegítve, hogy a felnövekvő nemzedék megismerje munkásságát, "azt az összetartó 

erőt, amit a nyelv jelent a magyar identitás megőrzésében". Kiemelte, hogy a 2011-ben 

megalkotott új magyar alkotmány is az önazonosság megőrzését helyezi előtérbe. 

 

Szili Katalin: a magyar kultúra, a hagyományaink és keresztény értékeink 

összefognak bennünket 
2024. február 9. – MTI, Ma7.sk, Felvidek.ma 

A magyar kultúra, a hagyományaink és keresztény értékeink összefognak bennünket - 

jelentette ki Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó a felvidéki Révkomáromban, ahol 

beszédet mondott a Mária Rádió III. Rajzpályázat kiállításának megnyitóján pénteken. A 

főtanácsadó elmondta: örömmel nyugtázta, hogy a pályázatra az idén is mintegy 350 pályamű 

érkezett az iskolákból. Rámutatott: a pályázat már hagyománynak tekinthető, s jó lehetőség 

arra, hogy tudásuk szerint, teljesen szabadon fogalmazzák meg az iskolások a fantáziájukban 

meglévő értékvilágot. Szili Katalin rávilágított: az iskolások pályaműveit látva 

megmutatkozott, hogy azok közül sokban megjelenik a család, a természet, azok a szakrális 

értékek, amelyek a gyermekekben már megmaradtak. Hozzáfűzte: a pályaművekben 

megjelennek a magyar kultúra nagyjai is, s így a történelem és a magyar kultúra mellett 

megmutatják azt az értékvállalást is, amit örömteli, hogy már sikerült beléjük ültetni - 

fogalmazott a miniszterelnöki főtanácsadó. 

                  
Végleges: román kézbe kerül az OTP Románia, bejelentették a megállapodást a 

Transilvania Bankkal  
2024. február 9. – Krónika, maszol.ro 

Megállapodásra jutott az OTP Bank Nyrt. a kolozsvári székhelyű Transilvania Bankkal a 

magyar pénzintézet romániai leányvállalatának eladásáról, a tranzakció értéke 347,5 millió 

euró. Csányi Sándor, az OTP Bank elnök-vezérigazgatója a tranzakció kapcsán elmondta, 

romániai leányvállalatuk hosszú utat tett meg húsz éves működése során. Horia Ciorcilă, a 

Banca Transilvania igazgatóságának elnöke az üzlet kapcsán megjegyezte, az OTP csoport 

román üzletének akvizíciója lehetőséget ad a BT csoport számára vezető pozíciója erősítésére, 

és arra, hogy hozzájáruljanak a romániai bankpiac konszolidációjához. A Krónika megkereste 

a bejelentés kapcsán az OTP Bank Románia kommunikációs osztályát, Kicsid Attila 

érdeklődésünkre megerősítette a megállapodás megszületését, más információt egyelőre nem 

közöltek. Az OTP Bank Románia 2004-ben lépett a román piacra, részesedése eszközállomány 

alapján 2,64 százalék volt szeptember elején. 
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Kulturális, egyházi és oktatási célokra igyekeznek támogatást kiharcolni 
2024. február 9. – Nyugati Jelen 

Miután a napokban Arad Megye Tanácsa elfogadta idei költségvetését, Arad városi tanácsa is 

a költségvetés jóváhagyására készül. Az előzetes egyeztetések Faragó Péterrel és Călin Bibarț 

polgármester között zajlottak, majd a részletek megbeszélése már az RMDSZ-es városi 

tanácsosok és Lazăr Faur alpolgármesterrel. A költségvetésben várhatóan szereplő, a 

magyarokat érintő tételek kapcsán Bognár Levente tanácsostól kérdezték meg, mire 

számíthatnak idén az aradi magyarok? „Ahogy az előző években, idén is a magyar 

rendezvényekre, a magyar tannyelvű oktatási intézményeink és történelmi egyházaink 

támogatására igyekszünk támogatást szerezni, illetve szeretnénk, hogy a Csiky Gergely 

Főgimnáziumban megkezdett, de még mindig zajló felújítások folytatódjanak” – mondta 

Bognár Levente. 

 

Koalíciót bont a marosvásárhelyi RMDSZ a liberális párttal, távozásra szólították 

fel a PNL-s alpolgármestert 
2024. február 9. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

A helyi költségvetés jóváhagyása érdekében összehívott csütörtöki tanácsülésen történtek 

kapcsán döntött úgy az RMDSZ marosvásárhelyi városi szervezete arról, hogy semmisnek 

tekinti a liberálisokkal kötött koalíciót, és távozásra szólították fel az alpolgármesterüket is. Az 

RMDSZ szerint a Nemzeti Liberális Párt (PNL) mindenáron meg akarja akadályozni a város 

fejlődését és működését. Hangsúlyozzák, az alakulat annak ellenére nem szavazta meg a 

költségvetést, hogy része a városvezetőségnek. Az RMDSZ szerint ez rosszindulatú döntés és a 

polgárokkal szemben tiszteletlenség. „A helyi tanács tegnapi gyűlésén a PNL képviselői 

hisztérikusan viselkedtek, mintha elvették volna tőlük a politikai játékszerüket. Az RMDSZ 

nem tud és nem is akar helyi koalíciót működtetni olyan alakulatokkal, amelyek a személyes 

büszkeség, az önös érdekek és a beszűkült kampánylogika miatt rossz döntéseket hoznak és 

súlyosan ártanak városunk fejlődésének” – szögezik le pénteki közleményükben. 

 

Bocsánatkérést várnak az RMDSZ-től a marosvásárhelyi liberálisok  
2024. február 9. – szekelyhon.ro 

Primitívnek nevezte a Nemzeti Liberális Párt marosvásárhelyi szervezetének vezetősége a 

marosvásárhelyi RMDSZ bírálatát és azon kijelentését, hogy semmisnek nyilvánítja a két párt 

közötti partnerségi egyezményt. Közleményükben azt írják, hogy bocsánatkérést várnak az 

RMDSZ-től, amiért hisztérikusnak nevezték a liberális önkormányzati képviselőket. Kiemelik, 

hogy szerintük nem Alex György alpolgármester kellene lemondjon, hiszen neki több fontos 

projektje volt, amiért dolgozott, ilyen például a Maros-híd, az oktatási intézmények fejlesztése. 

A marosvásárhelyi RMDSZ az 1989 óta egyik leggyengébb polgármesterét kellett volna 

felszólítsa lemondásra – hangoztatják. Azt várják, hogy az RMDSZ-esek kérjenek nyilvánosan 

bocsánatot azért, amiért hisztérikusnak nevezték a liberális városi tanácsosait. 
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https://www.nyugatijelen.com/jelenido/kulturalis-egyhazi-es-oktatasi-celokra-igyekeznek-tamogatast-kiharcolni
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Új elnöke van a Maros megyei RMDSZ-nek  
2024. február 9. – szekelyhon.ro, maszol.ro 

Csibi Attila Zoltán erdőszentgyörgyi polgármestert választották meg pénteken délután az 

RMDSZ Maros megyei szervezetének elnöki tisztségére. A csaknem kétszáz küldött szinte 

egyöntetűen szavazott az egyetlen jelöltre. A dicsérő szavak mellett a kritikák sem maradtak el. 

Vass Levente úgy értékelte, hogy a tisztújító küldöttgyűlésen nemcsak az eddig sikerekről kell 

beszélni, hanem helye van a kritikának is. Kiemelte, támogatja Soós Zoltán polgármestert és 

Péter Ferenc megyei tanácselnököt. De elmondta azt is, hogy véleménye szerint a polgármester 

tapasztalatlan volt, a városi tanácsosok pedig mind újoncok, és értékelése szerint a 

marosvásárhelyi RMDSZ nem támogatta kellőképpen a független polgármestert. Frunda 

György volt szenátor szerint Péter Ferencnek el kellett volna mondania, hogy pontosan miért 

mondott le a megyei elnökségről, és szerinte ez a lépés veszélyes. 

 

Román nyelvész: nem a románok a dákok leszármazottjai, hanem az albánok 
2024. február 9. – maszol.ro 

Dan Alexe szerint a román nyelv rokona az albánnak, a román nép pedig a Balkán félszigeten 

alakult ki, a mai Bulgária és Észak-Macedónia vidékein. A román értelmiségi körökben 

közismert Dan Alexe író, nyelvész és filmrendező 2022-ben, a Humanitas Kiadónál megjelent 

Babel: La început a fost cuvântul (Bábel: kezdetben volt a szó) című kötetében arra a 

megállapításra jutott a román és az albán nyelv összehasonlító elemzése kapcsán, hogy rokon 

nyelvekről van szó, azonban utóbbi megrekedt a latinizáció kezdetlegesebb, részleges 

állapotában. Dan Alexe elmélete szerint, amikor 271-ben, a fokozódó barbár támadások miatt 

a rómaiak feladták Daciát, a tartomány részlegesen elrómaiasodott népe, követve a 

visszavonuló légiókat, a Duna déli oldalára költözött, ahol egy már teljesen latinizálódott 

nyelvet beszélő lakosságot talált, a mai románok őseit. 

 

Ciolacu: senki sem akarja elszakítani Erdélyt, mivel senki sem mer kikezdeni 

Romániával 
2024. február 10. – Krónika, maszol.ro 

Senki sem akarja elszakítani Erdélyt, mivel senki sem mer kikezdeni Romániával – jelentette 

ki szombaton Marcel Ciolacu miniszterelnök. A kormányfő szombaton Tulceán arról beszélt: 

amint elkezdődik a választási kampány, olyan kérdések kerülnek újra napirendre, mint Erdély 

és a területi integritás. Jön majd a kampány, és megint Erdély eladásával, az ország területének 

szétszabdalásával jönnek majd. Emberek, senki szabdalja fel a területet, senki nem adja el 

Erdélyt. Jelenleg senkinek sincs mersze Romániával kikezdeni. Tagjai vagyunk az Európai 

Uniónak, tagjai vagyunk a NATO-nak” – mondta Ciolacu. A PSD elnöke szerint nem szabad 

átvenni a szélsőségesek populista diskurzusát. 
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Még mindig probléma: továbbra is döcög a román nyelv tanulása 
2024. február 10. – maszol.ro 

Székelyföldön, illetve magyar többségű településeken nehezebben tanulnak meg a fiatalok 

románul. Még azok is nehezen boldogulnak az állam nyelvével, akik sikeresen érettségiztek, és 

egyetemre járnak, vagy már az egyetemi diplomát is megszerezték. Mi az oka ennek? – 

kérdezték több érintettől is. Annak ellenére, hogy túl vannak a sikeres érettségi vizsgán, 

mégsem boldogulnak a román nyelvvel, ha egy hivatalba kell menni, kérvényt kell 

megfogalmazni, nyelvi nehézségek akadályozzák a sikeres ügyintézést. A Marosvásárhelyen élő 

40 éves Botond elmondta, azért sikerült az érettségije, mert „bevágta” a románleckéket, -

tételeket. De a rendőr ha megszólítja, ha az adóhivatalban vagy az útlevélosztályon van dolga, 

nem megy a román nyelv. 

 

Kelemen Hunor: Sem Szatmár, sem Maros megyében nem kötünk egyezséget 

semmilyen román párttal 
2024. február 10. – maszol.ro 

Választási évben sokmindenki sokfélét beszél, az RMDSZ és a romániai magyarság számára 

azonban idén az a legfontosabb, hogy megőrizze politikai-közéleti súlyát a sorra kerülő 

választásokon. Kelemen Hunor, az RMDSZ elnöke az Erdély TV 24plusz című műsorának 

meghívottja volt pénteken, amikor választásokról, politikai tendenciákról, a szélsőségesek 

megerősödéséről és ennek veszélyéről beszélgetett Farkas István műsörvezetővel. „Sem 

Marosvásárhely, sem Maros megye, sem Szatmár megye, sem Szatmárnémeti esetében 

semmilyen egyezséget nem kötünk semmilyen román párttal, senkivel. Meg tudjuk nyerni 

Marosvásárhelyt, (…) és meg fogjuk tudni Maros megyét is nyerni, ez csak rajtunk múlik. Az 

etnikai arányok is és az eddig elvégzett munka is lehetővé teszi, hogy megnyerjük, és csak a 

magyar embereken múlik, hogy elmennek szavazni, és hogy támogatják-e a magyar jelölteket” 

– fejtette ki Kelemen Hunor. 

 

Évet értékelt Antal Lóránt szenátor: 2023 a forrásszerzésről szólt Udvarhelyszék 

számára 
2024. február 10. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Székelyudvarhelyi irodájában tartotta meg szokásos féléves sajtótájékoztatóját Antal Lóránt, 

az RMDSZ Hargita megyei szenátora. Az udvarhelyszéki politikus az elmúlt év mérföldköveiről 

számolt be, de különös tekintettel kitért a lezárult parlamenti ciklus főbb megvalósításaira is. 

Nyilatkozatában elmondta: „2023 a forrás-szerzésről szólt Udvarhelyszék számára.” Antal 

elmondta, hogy Udvarhelyszéken négy stratégiai kérdésben sikerült jelentős előrelépést tenni. 

Elsősorban beszámolt arról, hogy 72 millió lej értékben Udvarhelyszék kilenc településén 

kiépülhet a gázhálózat, amely a térség évtizedes elvárásainak fog eleget tenni, alátámasztva a 

gazdasági fejlődést. Ilyen fontos beruházásnak számít az a projekt is, amely a Székelyudvarhely 

és Székelykeresztúr közti 137-es jelzésű megyei út teljeskörű felújítását tűzi ki célul és amelyre 

140 millió lej értékű finanszírozást sikerült szerezni. 
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Karizmatikus embereket, „hétköznapi hősöket” értékelt a közösség    
2024. február 11. – szekelyon.ro 

A sepsiszentgyörgyi Tamási Áron Színházban megtartott szombati Best of Sepsi gálaesten 

azokat a „hétköznapi hősöket” díjazták, akik munkájukat úgy végzik, hogy azzal örömöt 

okoznak mindenkinek, aki annak haszonélvezője: orvos a betegnek, edző a tanítványnak, 

fodrász a kliensnek, lelkész a híveknek. A Best of Sepsi (magyarul Sepsi „legje”, legjobbja) 

mozgalmat szeptemberben kezdeményezte a sepsiszentgyörgyi városháza: arra biztatta a 

városlakókat, hogy nevesítsék azokat az embereket, akiknek a munkájában nem találnak 

kifogást, emberileg és szakmailag értékes tagjai a közösségnek, „akik jóságukkal, 

figyelmességükkel, segítőkészségükkel és tudásukkal jobb hellyé teszik a várost, akik ránk 

mosolyognak, bearanyozzák napunkat, kedvességükkel jobbá teszik a közösséget.”  

 

Kalotaszeg kulturális örökségét népszerűsítené a Fokvárosban berendezett 

tájszobával az erdélyi Bordy Emese  
2024. február 11. – Krónika 

Sokak figyelmét megragadták a Kis Lukács Éva közösségi oldalán nemrég közzétett, 

Fokvárosban berendezett kalotaszegi szobát ábrázoló képek. A Kalotaszegi Bokréta Kulturális 

Egyesület elnöke a tordaszentlászlói gyökerekkel rendelkező, 26 éve Dél-Afrikában élő Bordy 

Emesét látogatta meg január végén. A Krónika érdeklődésére elmesélték, hogyan hozta őket 

össze a tájegység és hagyományok iránti szeretetük, valamint beszéltek a tisztaszoba 

létrejöttéről, rendeltetéséről is.  

 

„Betáncoltak” a felnőttlétbe a Bethlen Gábor Kollégium végzősei 
2024. február 11. – maszol.ro 

Befogadták a nagyenyedi Bethlen Gábor Kollégium végzőseit a felnőttek közösségébe a 27. 

Bethlen-bálon. A tanév egyik legkiemelkedőbb eseményére került sor szombaton a nagyenyedi 

Bethlen Gábor Kollégiumban. A tanári kar, a szülők és a helyi közösség jelképesen befogadta 

soraiba a kollégium végzős diákjait. A beavatás a hagyományos Bethlen-bál keretében zajlott, 

amelynek a város egyik ismert elegáns étterme adott otthont immár sokadik alkalommal, és 

amely ismét zsúfolásig megtelt a felnőtt gyermekeiket ünneplő szülőkkel, tanárokkal, 

rokonokkal. A közel négyszáz résztvevőt a rendezvény konferálói, Kerekes Erika igazgató-

helyettes és Demeter Szabolcs iskolalelkész köszöntötték. 

 
Ódor Lajos vajon irányba állítja-e a Magyar Szövetséget? 
2024. február 9. – Csonka Ákos, Felvidék.ma 

A 2023. szeptember 30-i választáson a felvidéki magyarok 80 százaléka konzervatív alapon 

adta le a voksát. Történelmi mélypontra jutva 80 ezer magyar szavazat mehetett szlovák pártok 
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listáira, ebből 60 ezer konzervatív beállítottságú pártokéra, 20 ezer pedig liberálisabbakra. 

Nagyjából ez az arány érhető tetten a Szövetség szavazatmegoszlásainál is. Azáltal, hogy a 

liberális magyar szavazók kedvenc pártjához csatlakozott Ódor Lajos, teljesen nyilvánvaló, 

hogy a liberális magyar szavazatokra még annyira sem számíthat a Magyar Szövetség Forró 

semmilyensége és Mózes-Orosz erőfeszítései ellenére sem, mint korábban. Itt kínálkozik tehát 

a lehetőség, hogy határozott, következetes és egyértelmű konzervatív politikát folytasson, 

megszólítva azt a mintegy 160-170 ezernyi magyar szavazót, akik konzervatív alapon 

viseltetnek a szavazóhelyiségekben. 

 

A Ma7 szerkesztőségében járt Szili Katalin 
2024. február 10. – Ma7.sk 

Meglátogatta Szili Katalin, miniszterelnöki főtanácsadó pénteken a Ma7 szerkesztőségét és a 

Pro Media Alapítvány dunaszerdahelyi központját. A miniszterelnöki főtanácsadót Puskás 

Attila, a Pro Media Alapítvány ügyvezető igazgatója, Haják Szabó Mária, a Pro Media 

Alapítvány kuratóriumának elnöke és Molnár Judit, a Ma7 médiacsalád főszerkesztője fogadta. 

Az ezt követő kötetlen hangvételű beszélgetésen a felvidéki magyarságot és a helyi politika 

aktuális helyzetét érintő kérdések mellett, más nemzetpolitikai témákról, a Kárpát-medencei 

autonómiatörekvésekről, a külhoni közösségek lehetőségeiről, az európai kettős mércéről, az 

Unió őshonos lakosokkal szembeni elutasító politikájáról is szó esett. 

 

A pásztorkultúra megörökítése 
2024. február 9. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

Pásztoresztendő címmel kiállítás nyílt Farkas József fotográfus, dokumentarista fényképeiből 

a Rozsnyói Bányászati Múzeum Galériájában. A fotók a gömöri és környékbeli pásztorok, 

illetve zenészek portréit, életpillanatait tárják a látogatók elé. Badin Gabriella, a kiállítás 

kurátora elmondta, Gömör mindig is össze volt fonódva a pásztorkultúrával. A vidék mintha 

ennek az ősi mesterségnek lett volna teremtve, ősidőktől formálta e táj jellegét és a benne élő 

emberek életét. A kiállítás megnyitóján, amire nagyon sok érdeklődő eljött, Bastyúr István 

szilicei pásztor énekelt pásztornótát, a Sajó Banda zenélt, a Borostyán Néptáncegyüttes 

táncosai pedig pásztorbotolót adtak elő. 

 

Beadványokkal árasztotta el a kormányhivatalt Őry Péter 
2024. február 9. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

Az évtizedek óta a felvidéki magyar párt egyik oszlopának számító Őry Péter most, mint a Pro 

Civis polgári társulás vezetője lépett fel, munkatársai, Nagy Ildikó, Kállay András és Mészáros 

András társaságában, akikkel közösen 69 esetben dokumentálták a kisebbségi nyelvhasználati 

törvény megsértését. Mostani munkájuk kizárólag a Szlovák Gázművek vész- és veszélyhelyzeti 

feliratait érinti. A jelzett törvény értelmében ezeknek a feliratoknak – ha közterületen vannak 

elhelyezve – kötelezően kétnyelvűeknek kell lenniük mindazon településeken, ahol a nemzeti 

kisebbségek aránya eléri a 15%-ot. A magyar jogvédők igazi célja nem a 69 törvénysértésre való 
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rámutatás, hanem az, hogy egy automatizmust sikerüljön kialakítaniuk, ami alapján vélhetően 

természetessé válik a kisebbségi nyelvhasználati törvény betartása. 

 

Újra élettel telik meg a vajkai ágrendszer 
2024. február 9. – Új Szó 

A Pozsonyi Természetvédelmi Társulásnak (BROZ) köszönhetően helyreállították a vajkai 

ágrendszert, eddig ez a legkiterjedtebb revitalizáció a Duna belvízi deltájában, a projekt 

összköltsége hatmillió euró. 30 éve nem történt ilyen fontos beavatkozás a vajkai 

ágrendszerben, ami egyszerre lesz jó a természetnek, a halászoknak, a vízgazdászoknak, a 

csónaktúrázóknak, az erdészeknek és mindannyiunknak” – mondta Tóth László és Fodor 

Péter, a Dunavit– Dunamenti Tájvédelmi Társulat alapítói. A Duna-ág medrét kiszélesítették, 

felélesztették a dinamikáját, ezzel élettel telivé tették a mellékgat. A növényzet néhány helyen 

már annyira elburjánzott, hogy víz is alig volt a mederben, ezt most sikerült kitisztítani és újra 

megnyitni. 

 

Kaliňáknak parádéztak Tatán a magyar páncélos bakák 
2024. február 9. – Bumm.sk 

Ezt a háborút abba kell hagyni; tűzszünetre és béketárgyalásokra van szükség – mondta Szalay-

Bobrovniczky Kristóf magyar honvédelmi miniszter pénteken Tatán, ahol szlovák kollégájával 

közösen meglátogatta az új technikai eszközökkel ellátott Klapka György 1. Páncélosdandárt és 

a kiképzésüket támogató szimulációs központot. Szalay-Bobrovniczky Kristóf hozzátette, az 

Ukrajnában dúló háború körülményei és eseményei értékelésében egyetért szlovák 

kollégájával. "Bármilyen vékony is az a hang, amit mi a kezdetek óta képviselünk, egyre 

erősebben és határozottabban kell mondani" – fogalmazott Szalay-Bobrovniczky Kristóf 

elmondta, Szlovákia bizalmát jelzi, hogy új harcászati repülőgépei megérkezéséig a magyar 

légierő biztosíthatja a szomszédos ország légterét. Robert Kaliňák szlovák miniszterelnök-

helyettes, védelmi miniszter köszöntőjében kiemelte, nem helyes, ha az Európai Unióban csak 

egy nézőpont létezhet. 

 

Ódor Lajos volt az első idei kávéházi beszélgetés vendége, az érsekújvári magyar 

gimnazistákkal is találkozott 
2024. február 9. – Új szó 

Az IrodalmiKorzó első idei vendége Ódor Lajos egykori kormányfő, közgazdász, a Szlovák 

Nemzeti Bank korábbi elnöke volt. A kávéházi beszélgetések állandó, mindig felkészült 

házigazdája H. Nagy Péter irodalomtörténész, egyetemi tanár a Mindentudók kézikönyvéről 

faggatta Ódor Lajost. A kérdésre, hogy mit jelent számára az, hogy a Selye János 

Gimnáziumból, magyarként indult és került oda, ahová úgy válaszolt: “A kilencvenes években 

lehetetlen lett volna, hogy valaki magyar miniszterelnök legyen Szlovákiában, most ez nem volt 

kérdés, sőt az elnök asszonytól is kedvező reakciót kaptam miután elmondtam neki, hogy 

magyar nemzetiségű vagyok. Azt válaszolta, hogy annál jobb.” 
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A kis- és középvállalkozások nehéz helyzete 
2024. február 10. – Ma7.sk 

A Szlovákiai Magyar Vállalkozók Szövetsége az elmúlt időszakban több gazdasági kihívásra is 

felhívta a felvidéki közösség figyelmét. Januárban – a Paragraf Adótanácsadó és Könyvelő 

Irodának köszönhetően – egy olyan, a magyar és a szlovák adóváltozásokról szóló informatív 

anyagot osztott meg tagságával, amely különösen hasznos a jelenlegi nehéz időszakban. Iván 

Tamás, a szövetség elnöke elmondta, a legfőbb gondot az okozza, hogy a szlovák kormánynak 

még mindig nem sikerült megoldást találnia az energiaárak növekedésére. Emiatt vélhetően 

sokan elgondolkodnak majd azon, hogy érdemes-e folytatni, nem beszélve arról, hogy a 

mintegy 900 illeték áprilistól érvényes jelentős drágulása szintén megterheli a vállalkozók 

költségvetését. 

 

Két nap, amely csak a népzenészekről szólt 
2024. február 10. – Ma7.sk 

Második alkalommal került megrendezésre az Egressy Béni Városi Művelődési Központ által 

életre hívott Felvidéki Népzenésztalálkozó. A szervezők elmondták, ezek a napok csak a 

népzenészekről szóltak. Szakmai programok, táncház, előadások, koncertek és ünnepélyes 

gálaműsor tette még emlékezetesebbé a találkozót, amelyre a VMK vezetőségének reményei 

szerint minden évben sor kerül majd. A céljuk, hogy közelebb hozzák egymáshoz a Kárpát-

medencei népzenészeket, akik közé egyre több fiatal csatlakozik mindenki nagy örömére. 

 

Nem lesz könnyebb! – nagyinterjú Kiszelly Zoltán politológussal 
2024. február 11. – Ma7.sk 

Január 16-án Robert Fico nem először járt Magyarországon, de ennyire szívélyes hangulatú 

tárgyalásra nem emlékezhetünk. Kiszelly Zoltán 2009-ben, amikor Bajnai Gordon volt a 

magyar miniszterelnök, teljesen más hangulatú volt a két ország viszonya. Más dinamika 

jellemezte a szlovák belpolitikát: akkoriban Fico olyan koalíciót vezetett, amelynek az egyik 

kötőeleme a magyarellenesség volt. Azóta viszont Slota is háttérbe szorult és mérsékeltebb 

figurák érkeztek koalíciós partnerként. A konfliktusos szakasz 2010 előtt volt, ennek egyik 

fontos jelképe, amikor Sólyom László magyar államfőt kitiltották Szlovákiából. De ne felejtsük 

el, hogy Gyurcsányék a szlovákokra hivatkozva 2006 tavaszán terrorfenyegettséget hirdettek a 

magyar választási kampány finisében – tette hozzá. Azóta pragmatikus irányt vett a magyar és 

a szlovák politika, ami megkönnyítette az együttműködést.  

 

Felszentelték a megújult Tours-i Szent Márton templomot Nagytúron 
2024. február 11. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

Magyarország Kormánya támogatásával megújult az Ipoly menti palóc vidék egyik 

legjellegzetesebb modern kivitelezésű temploma, a Tours-i Szent Márton templom Nagytúron. 

Ennek kapcsán 2024. február 11-én templomszenteléssel egybekötött hálaadó szentmisére 

került sor. Túr 1260 táján épült kései románkori plébániatemploma 1938-ban addig sosem 

látott természeti csapás áldozata lett: a Korpona áradása magával sodorta a hosszanti templom 
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nagyobbik felét, a gyülekezeti termet és a karzatot. Az ünnepi rendezvény során a 

Miniszterelnökség egyházi és nemzetiségi kapcsolatokért felelős államtitkára, Soltész Miklós is 

beszédet mondott. A eseményt történelmi jelentőségűnek nevezte, mert a szlovákok és a 

magyarok közti megbékélést tudják tovább erősíteni, mivel őket és más nemzetbélieket a 

kereszténység ezer szállal köti össze.  

 

Megmaradásunk záloga az anyanyelv és a kultúra ápolása – Görbe Tükör és 

elnöki ügy Nagymácsédon 
2024. február 11. – Ma7.sk 

Az egy éve újraszervezett nagymácsédi Csemadok alapszervezet meghívásának eleget téve 

lépett fel a vezekényi Görbe Tükör Színjátszócsoport a Mi lesz veled, Béla című nívódíjas, 

pikareszk színdarabjával a nagymácsédi kultúrházban. Az előadás a tavalyi évben kiérdemelte 

az Egressy Béni Színjátszó Fesztivál nívódíját. A színjátszócsoport a kevés amatőr, szerzői 

színházak egyike a Felvidéken, darabjaikat saját maguk írják, minden karaktert a megformáló 

amatőr színjátszó egyéniségére szabva. Büszkeségük, hogy már a legfiatalabb generáció is 

szívesen áll a színpadon, megérezve a közösségi, falusi színjátszás adta lehetőségeket. Az 

előadás szünetében a nagymácsédi Forró Krisztián, köztársasági elnök-jelölt tartott beszédet, 

amelyben kiemelte, hogy a nemzet megmaradásának két alappillére az anyanyelv és a kultúra 

ápolása.  

 

Helemba és Ipolydamásd mindig megtalálják a módját a közös ünneplésnek 
2024. február 11. – Ma7.sk, Új Szó 

Helembán hagyományosan a falumúzeum elől indult a menet, hogy hosszú sétával, 

megállókkal, tűz átugrásokkal a tavaly átadott új Károly Róbert-hídhoz érjenek. A híd közepén 

találkoztak a helembai és az ipolydamásdi ünneplők és a két kiszebaba. Rományik Ferenc 

Ipolydamásd polgármestere elmondta, országos szinten is példaértékű a két település 

összefogása, hogy évente közösen búcsúztatják a farsangot minden gátló tényező ellenére. 

Farsang Tóbiást és Mariskát, a két kiszebabát a tűzgyújtás után az Ipoly folyóba dobták idén is. 

A két település a korábbi híd 2000.-es elbontása után 23 éven át kereste a különböző módokat 

arra, hogy együtt ünnepelhessék a farsangot: volt, hogy a szobi vasúti hídon mentek át; volt, 

hogy a helembaiak érkeztek traktorral; volt, hogy a befagyott Ipoly jegén táncoltak vagy 

csónakkal keltek át a folyón.  

 

Várják a jelentkezőket az 59. Jókai Napokra 
2024. február 11. – Felvidék.ma 

A Komáromi Jókai Napok Alapítvány, Komárom városa és az Egressy Béni 

Városi Művelődési Központ ezennel meghirdeti az 59. Jókai Napokat, a szlovákiai magyar 

amatőr színjátszók, kisszínpadok és diákszínpadok országos fesztiválját. A Jókai Napok fő célja 

az, hogy egy fesztivál keretében összehozza a szlovákiai magyar diák- és amatőr színjátszó 

csoportokat. A seregszemlén minden csoportnak lehetősége nyílik arra, hogy bemutassa annak 
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a munkának az eredményét, amit az elmúlt év során elvégzett. A diák- és amatőr színtársulatok 

munkáját nívós szakmai zsűri véleményezi. Az előadások díjmentesen látogathatók. 

 

Btk-vita: A Magyar Szövetség választóinak többsége szigorúbb büntetést róna ki 

a lopásokra 
2024. február 11. – Körkép.sk 

A Markíza televízió megbízásából készült felmérés eredményei szerint a Magyar Szövetség 

választóinak 31 százaléka 3 évnél nagyobb börtönbüntetést róna ki 30 ezer euró ellopása 

esetén. Ez az arány magasabb még a PS-szavazókénál is (28 százalék). A héten elfogadott, de 

erősen vitatott Btk-módosítás hatályba lépése után 30 ezer euró ellopása esetén 0-tól 2 évig 

terjedő szabadságvesztés róható majd ki. Egymillió euró ellopása esetén az MSZ-szavazók 47 

százaléka 10 évnél nagyobb börtönbüntetést szorgalmazna, feltételest mindössze 3 százalékuk 

engedne ilyen esetben. A 6 évnél hosszabb börtönbüntetés kiróvása mellet az MSZ-szavazók 73 

százaléka tette le a voksát. 

                         
Megalakult az új összetételű tartományi képviselőház 
2024. február 9. –Magyarszo.rs 

Pénteken megalakult a Vajdaság Autonóm Tartomány Képviselőházának új összetétele. Az 

ülésen Miroslav Španović (Aleksandar Vučić –Vajdaság nem állhat meg jelöltlista) korelnök 

elnökölt. A szerbiai képviselőház három nappal korábban tartott alakuló üléséhez képest a 

vajdasági parlament első ülése békés, higgadt körülmények között zajlott le. Nem volt kiabálás, 

sípolás és transzparens-csata. A Szerbia az erőszak ellen képviselői nem vettek részt az ülésen, 

de az épületben tartózkodtak. Az ülés a mandátumok hitelesítésével kezdődött. A képviselők 

megválasztásáról szóló bizonylat és a Tartományi Választási Bizottság (PIK) a választások 

lebonyolításáról szóló jelentésének alapján hitelesítették azokat. A mandátumhitelesítő 

bizottság 7 tagot számlált. 

 

Tömegеk a határárkelőkön: Sokan összekötik a két hétvégét 
2024. február 11. – Vajma.info 

Szerbiában csütörtök és péntek (február 15-16.) állami ünnep, az államiság ünnepe, tehát 

hosszú hétvége lesz, a legtöbbek örömére. De sokan úgy döntöttek, hogy a négynapos hosszú 

hétvégét megtoldják és összekötik a két hétvégét. Ők azok, akik már megindultak a hazai vagy 

külföldi üdülőhelyekre. A turisztikai felmérések szerint a legtöbben Trebinjeben vagy 

valamelyik magyarországi üdülőhelyen, fürdőben, esetleg éppen Budapesten kívánják eltölteni 

ezeket a napokat. A határárkelőkön máris megnőtt a forgalom, olyannyira, hogy már ezekben 

a napokban egy órát meghaladó várakozással kell számítani a szerb-magyar határátkelők 

többségén. A Szerbiai Autómotoros Szövetség közleménye szerint a Horgos2 közúti átkelőn 

vasárnap a koraesti órákban egy órát meghaladó volt a várakozás, de Bulgária felé, Gradinánál 

is sorok voltak. 
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Szalagavató bál Muzslyán 
2024. február 10. – PannonRTV 

A nagybecskereki Szathmáry Karolina Leánykollégium és a muzslyai Emmausz Fiúkollégium 

végzős növendékei részére megtartották a szalagavató bált, a fiatalok felnőtté válásának 

ünnepét. Ezúttal 15 lányt és 5 fiút ünnepeltek, akik ugyan most még nem búcsúznak a 

kollégiumoktól, de az iskolaév végén elhagyják ezeket a intézményeket. Az ünnepség 

szentmisével kezdődött, amely keretében Kalapis Sztoján atya, az Emmausz Fiúkollégium 

igazgatója, muzslyai plébános megáldotta a feltűzésre kerülő szalagokat. A szentmisét 

követően mindannyian, a kollégisták, a szüleik, a kísérőik átvonultak a fiúkollégium 

tornatermében, ahol megkezdődött a szalagavató ünnepség. Az egybegyűlteket elsőként 

Kalapis Sztoján atya köszöntötte, majd a leánykollégium igazgatója, Karl Jenő szólt a 

jelenlevőkhöz. A kollégisták nevében egy végzős lány, Szabó Laura mondott köszönetet, a fiúk 

közül pedig Babinszki Csaba osztotta meg gondolatait. 

 

Fantáziadús jelmezek a temerini farsangi mulatságon 
2024. február 11. – PannonRTV 

Több száz résztvevő vidám hangulatban, fúvószenekar kíséretében búcsúztatta a telet. A 

gyerekek számára ügyességi játékokat is szerveztek, majd alkalmi műsorral, bőgőtemetéssel 

zárták az eseményt. A temerini farsang körmenettel kezdődött, amelyet a helyi TEFU 

fúvószenekar kísért végig. Voltak, akik angyalkának, szuperhősnek, focistának vagy éppen 

tündérnek öltöztek, de számos egyéb fantáziadús jelmezt csodálhatott meg a közönség. Péter 

Dianna, Temerin: „Én vagyok a képújság. Úgy jött az ötlet, hogy kigondoltuk anyukámmal, és 

megcsináltuk, és még senki sem volt képújság.” A temerini Drobina Márk Willy Wonka 

szerepébe öltözött a Charlie és a Csokigyár című filmből. „Először is egy parókát kellett 

viselnem azért, mert rövid hajam van, és ezt a kalapot kartonból kellett csinálni, a ruhámhoz 

pedig egy fekete felsőt és nadrágot kellett viselnem, és kellett egy kendő és egy gumikesztyű.” 

                   
Magyarország segít a 4.5.0 Recovery Center Kárpátaljai Regionális Rehabilitációs 

Központ létrehozásában 
2024. február 10. – Karpat.in.ua 

A magyar külgazdasági és külügyminiszter-helyettessel, Magyar Levente parlamenti 

államtitkárral az ukrán védők, civilek és természetesen megsérült gyermekek támogatásának 

és rehabilitációjának is kérdéséről tárgyaltunk – közölte Viktor Mikita, megyénk kormányzója. 

A központot az ungvári szülészet helyén valósítják meg, a munkálatok márciusban kezdődnek. 

„Sajnos az elmúlt két évben Kárpátalját nem tekintették országos szintű rehabilitációs 

központok létrehozása helyszínének, és nem kapott támogatást. Ezért nagy győzelem 

számunkra, hogy a szkepticizmus, a „más elképzelések” és a jelenlegi nehézségek ellenére egy 
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csapattá tudtunk alakulni, elindítani a megvalósítást és költségvetésen kívüli finanszírozást 

találni egy olyan projekthez, amelynek minden esélye megvan arra, hogy a legjobb legyen az 

országban” – írta a megyei katonai adminisztráció vezetője. 

 

Magyarországi segítséggel hoztak létre STEAM termet Karácsfalván 
2024. február 10. – Karpat.in.ua 

Tanárok, diákok és meghívott vendégek gyűltek össze Karácsfalván a Sztojka Sándor 

Görögkatolikus Líceum nagytermében, ugyanis, az intézmény edelényi testvér iskolájának, 

valamint Magyarország kormányának köszönhetően a kárpátaljai tanintézmény olyan 

felszerelt helyiséggel bővült, amely nagyban elősegíti a tanulók későbbi versenyképességét a 

munkaerőpiacon. A líceum 6., 7. és 11. osztályos tanulói verses és zenés előadását követően sor 

került a szalagvágásra is. A teljes mértékben felszerelt helyiség neve STEAM terem. De mit is 

jelent ez a kifejezés? A STEAM gyakorlatilag a reáltudományok többségének újabb keletű 

gyűjtőneve, a technológiai forradalom terén fontos tudományokra utal. Az ilyen teremben a 

diákok különböző tudományos műszaki, matematikai és művészeti projekteken dolgozhatnak, 

hiszen vannak táblagépek, robotok, 3D-nyomtató, gravírozó és egyéb eszközök is. 

 

Közel 40 férfit tartóztattak fel az ukrán–magyar határ közelében 
2024. február 9. – Kárpátalja.ma 

A határőrök február 8-án este megállítottak két kisbuszt, amelyekben 38 férfi utazott az 

államhatár felé – közölte az Ukrán Állami Határőrszolgálat a hivatalos oldalán pénteken. A 

tájékoztatás szerint a járműveket két kárpátaljai lakos vezette, akik 38 katonaköteles korú férfit 

szállítottak. Az utasok között volt 12 kárpátaljai, 6 Lemberg megyei, 5 Kijev megyei személy, a 

többiek Dnyiprometrovszk, Ivano-Frankivszk, Hmelnickij, Poltava, Zaporizzsja, Herszon, 

Cserkaszi és Rivne megyéből származnak. A szolgáltatás szervezői 4 500–8 500 dollárt kaptak 

ügyfeleiktől. Ez volt az eddigi legnagyobb csoport, akiket a határőrök a teljes körű háború 

kezdete óta őrizetbe vettek. 

 

Hamarosan új határátkelő nyílik Kárpátalján 
2024. február 10. – Karpat.in.ua 

Hamarosan megnyílik a Nagypalád–Nagyhódos határátkelő az ukrán–magyar határvonalon a 

3,5 tonnáig terjedő súlyú járművek számára. A Magyar Levente parlamenti államtitkárral, 

Magyarország külgazdasági és külügyminiszter-helyettesével folytatott megbeszélésen 

egyeztettem arról, hogy infrastruktúra-támogatást biztosítanak a magyar partnerek a 

határátkelő működéséhez – jelentette Viktor Mikita. A külföldi partnerek elsősorban egy 

moduláris jellegű vám- és határmenti infrastruktúrát adnak át Kárpátaljának. 
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Újraindította kárpátaljai prevenciós szűréseit a Katolikus Karitász orvosmissziója 
2024. február 10. – MTI, hirado.hu, Demokrata 

Ingyenes prevenciós szűrővizsgálatokat végeztek a Katolikus Karitász munkatársai a hétvégén 

az Ungvár közelében található ráti Szent Mihály Gyermekotthonban a családi típusú intézmény 

lakói, illetve a környékbeli településeken élők körében. A Karitász orvosmissziója hat 

esztendővel ezelőtt indította el határon túli prevenciós szűrővizsgálatait és az eltelt időszakban 

már háromszor jártak a ráti intézményben. Az ukrajnai háború kitörése miatt az önkéntes 

munka súlypontja a délvidéki magyarság irányába helyeződött át, de 2023 szeptemberében 

újraindultak a kárpátaljai szűrések. Spányi Antal székesfehérvári megyéspüspök, a Katolikus 

Karitász elnöke a sajtó képviselőinek elmondta, hogy a Kárpátalján élőknek korábban is 

szükségük volt a támogatásra, amióta pedig "a háborús szörnyűség az élet részévé vált, ez még 

inkább szükséges". 

 

MCC farsangi foglalkozás Beregszászon 
2024. február 10. – Karpat.in.ua 

Ölts magadra jelmezt, s nyerd meg a versenyt!” címszóval szervezett farsangi foglalkozást a 

Mathias Corvinus Collegium kárpátaljai képzési központja. Az MCC több mint 6 éve nyitotta 

meg kapuit a helyi magyar fiatalság előtt. Programjaikat igyekeznek mindig bővíteni, ezért is 

döntöttek úgy, hogy megszervezik a nehéz körülmények ellenére is a farsangi találkozót, 

amelyre a fiatal tehetség valamint középiskolai programjaik résztvevőit várták. Az eseményen 

Papp Viktória kézműves tartott előadást a népszokásokról, valamint az előző évektől eltérően 

most a velencei karnevál maszkjait készítették el. Az MCC kárpátaljai képviseleténél 

alkalmazkodnak az aktuális ukrajnai helyzethez és figyelembe veszik a tanmenetet is, ezért 

eddig minden képzésüket zökkenésmentesen bonyolították le, a jelenleg kialakuló 

járványhelyzet ellenére is. 

 

A zene ereje tompítja a szirénák hangját 
2024. február 11. – KISZo.net 

A ZeneVarázslat Mozgalom megalapítása óta elköteleződött a klasszikus muzsika értékeinek 

közvetítése mellett. Évente mintegy 150 előadást tartanak szerte a Kárpát-medencében. A 

Várnagy Andrea Liszt Ferenc-díjas zongoraművész által megálmodott misszió felkelti a 

gyerekek érdeklődését a klasszikus zene iránt, ösztönzi fejlődésüket, felkarolja a tehetséges 

fiatal zongoristákat. A vidékünkön egyedülálló tehetséggondozó program az elmúlt 5 évben 

igazi sikertörténet a kárpátaljai művészeti oktatásban. A GENIUS Jótékonysági Alapítvány, a 

II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola és a Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség 

hozta létre azzal a céllal, hogy tehetséggondozást, fejlesztést, valamint tehetségkutatást 

végezzen Kárpátalja magyar iskolásai, egyetemi és főiskolai hallgatói, fiatal kutatói körében. A 

ZeneVarázslat különlegessége abban is rejlik, hogy Várnagy Andrea zongoraművész kurzusain 

együtt vesz részt a növendék és tanára. 
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Napvilágot látott a Bendász-hagyatéksorozat negyedik kötete 
2024. február 11. – KISZo.net 

A történeti Munkácsi Görögkatolikus Egyházmegye papi névtára kötetet Bendász István 

kanonok gyűjtése alapján Marosi István atya, a beregszászi székhelyű Ortutay Elemér 

Görögkatolikus Szakkollégium igazgatója, valamint Marosi Anita kutató, a Bendász István 

Görögkatolikus Könyvtár és Levéltár igazgatója állította össze. A kiadvány több éves munka 

eredménye. Több mint 7 500 áldozópap életrajzi adatait tartalmazza. – Bendász István 

számára fontos szempont volt, hogy dokumentálja a Munkácsi Egyházmegye történetét. A két 

világháború között, a csehszlovák érában megkérdőjelezték a görögkatolikus egyház szerepét, 

a magyarság helyét a térségben. A tisztelendő úgy gondolta, hogy ezt dokumentálni kell, és 

szakszerűen le kell írni. Gyakorlatilag innen indul az ő munkássága. 

 

A „huncut” alkotó – Réti János 75 éves 
2024. február 11. – KISZo.net 

Réti János festőművész, grafikus neve nemcsak Kárpátalján cseng jól, a mindig vidám alkotó 

munkáit számos országban ismerik, elismerik. A művész 75. születésnapja alakalmából a 

Munkácsy Mihály Magyar Házban kerültek kiállításra sajátos, elgondolkodtató munkái. Réti 

János tájképei, grafikái, figurális kompozíciói különleges látásmódját, egyéni stílusát tükrözik. 

– Réti János művészként és emberként is egyéniség. Lételeme a humor, viszont alkotásai mély 

mondanivalót hordoznak. János mindig keres valamit, kísérletezik. Az eredmény pedig 

önmagáért beszél, az itt kiállított munkáit is érdemes szemügyre venni, elgondolkodni a 

mondanivalójukon – magyarázta Kopriva Attila munkácsi festőművész. 

 

RIT 2023: Évösszegző kiállítás, Téli tárlat, díj- és ösztöndíjátadó 
2024. február 11. – Karpat.in.ua 

Az elmúlt év történéseiről és a 2024-es tervekről beszélgettünk Kulin Ágnessel, a 33 éve 

működő Kárpátaljai Magyar Képző- és Iparművészek Révész Imre Társasága (RIT) elnökével. 

– Tavaly 33 évesek lettünk, „krisztusi korba” lépett a RIT. Nehéz volt ez az esztendő is, hiszen 

folytatódtak a mindannyiunk életét felforgató események, melyek a Társaság működését is 

befolyásolták. Különbözően hatnak ránk a terhek, amelyeket átélünk a két éve tartó háborús 

időszak krízishelyzetében. Mindannyiunk vállát és lelkét nehéz súlyok, gondok és érzések 

terhelik. Ezek a terhek befolyásolják az alkotói kedvet is. Bennem most sok kérdés merül fel 

munka közben – hogy ennek a képnek most itt van-e a helye vagy az ideje –, és sokszor 

lebeszélem magam egy-két ötlet megvalósításáról. Szeretnék idén erről leszokni, hogy több 

alkotói időt szánjak magamnak. 
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ORIGÓ nyelvvizsga-felkészítő tanfolyam indult a Rákóczi-főiskolán 
2024. február 10. – Kárpátalja.ma 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Felnőttképzési Központja az ELTE ORIGÓ 

Nyelvi Centrummal együttműködve 2024-ben szélesítette tevékenységét és első alkalommal 

biztosít lehetőséget ukrán ORIGÓ nyelvvizsga bizonyítvány megszerzésére B2 és C1 szinteken. 

A sikeres nyelvvizsgát elősegítendő felkészítő tanfolyam 2024. február 10-én vette kezdetét, 

amelyre 2024. január 22. – február 6. között lehetett jelentkezni egy online űrlap kitöltésével. 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. február 9. – Kossuth Rádió 

 

Eddig tartott a koalíció, és nem tovább! A Nemzeti Liberális Párt marosvásárhelyi szervezete, 

nem szavazta meg a város költségvetését. Az RMDSZ marosvásárhelyi szervezete közölte: 

semmisnek tekinti a Nemzeti Liberális Párttal kötött helyi koalíciót és követelik a város 

liberális alpolgármesterének a lemondását. A csütörtöki önkormányzati ülésen a költségvetési 

tervezet így is megkapta a szükséges szavazatszámot, Marosvásárhelynek van 2024-es 

költségvetése.  

 

14 gépkocsi megvásárlására kapott támogatást a magyar kormánytól a Királyhágómelléki  

Református Egyházkerület. Az autók a szórványgyülekezetek fogják szolgálni. Egy részük 

megérkezett az Egyházkerület székházába.   

 

A temesvári Bartók Béla líceumban ismét előtérbe került a tehetséggondozás a művészetek 

terén. Elsősorban a Bartók Diákszínpad van fókuszban, de több művészeti ágban is 

jelentkezhetnek az iskola diákjai, akik jól ismert szakemberek támogatására számíthatnak.  

 

Versmondás, magyar nyelv - kultúra ápolása, versmondó versenyek, műhelyek szervezése – ezt 

a feladatot tűzte ki maga elé a Vajdasági Versmondók Egyesülete.  A 17 éve alapított egyesület 

a vajdasági magyar fiatalok szellemi, kulturális közösségét szeretné gyarapítani. Hogy hogyan? 

- erről beszélt Hajvert Ákos, az egyesület elnöke.  

 

Február 16-a és 18-a között magyar népdaloktól lesz hangos a Kolozsvár melletti Válaszúton a 

Kallós Zoltán Alapítvány székháza. Három évtizeddel ezelőtt Szatmárnémetiből a Magyar 

Kórusok, Zenekarok és Népzenei Együttesek Szövetségének kezdeményezésére indult útjára a 

Kárpát-medence mostanra méltán híres népdaléneklési versenye, amely az évek során, több 

metamorfózison ment át. Az idei versenyre február 12-ig lehet nevezni 
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https://karpatalja.ma/karpatalja/oktatas/origo-nyelvvizsga-felkeszito-tanfolyam-indult-a-rakoczi-foiskolan/
https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Taroltak a birkózók az Év sportolója díjkiosztón Magyarkanizsán. Szinte mindegyik 

korcsoportban birkózó vitte el a pálmát a férfi és női kategóriában is. A siker nem véletlen. A 

2021 nyarán átadott Birkózóakadémia kiváló lehetőséget biztosít a versenyzőknek az edzésre, 

és így egymás után születtek a jó eredmények 2023-ban.  

 

A hétvégén kezdődik a házasság hete, amelynek fő célja, hogy a házasság fontosságára irányítsa 

a figyelmet. Hagyományosan a Felvidéken is lesznek előadások, rendezvények az egyházak, a 

Csemadok, illetve a Szövetség a Közös Célokért szervezésében. 

 

Határok nélkül 
2024. február 10. – Kossuth Rádió 

 

A XVII. Csángó Bálról már beszámoltunk adásainkban. A rendezvény minden év farsangján jó 

alkalom, hogy a gyimesi és moldvai csángómagyar kultúra értékeit bemutassák a helyi 

közösségek, hagyományőrző együttesek és azok az anyaországi vendégek, akik maguk is 

szerelmesei ennek a világnak. Oláh-Gál Elvira csíkszeredai tudósítónk idén is elkísérte a 

csángókat és összeállítást készített a bálról. 

 

A rozsnyói Sajó Banda Elkezdődött címmel bemutatta első jubileumi műsorát, igazi ünnepet 

teremtve a jobb napokat is látott gömöri városban. Az ötéves népzenei együttes stílusteremtő 

nagykoncertje egyrészt szakítás volt a hagyományos népzenei koncertklisékkel, másrészt 

komplex előadást láthatott a közönség, amelynek középpontjában önmaguk fejlődéstörténete 

fogalmazódott meg. 

 

 

Temesváron, több helyi szerzőtárs jelenlétében mutatták be Magyari Sára legújabb, Tandem 

című könyvét. Ez csaknem öt év alatt született, ötven írást tartalmaz, amelyeket egy-egy 

szerzőtárssal írt - erre utal a cím -, és amelyek a Várad, majd az Újvárad című kulturális 

folyóiratban jelentek meg. Magyari Sára számos kiválóságot nyert meg e rendhagyó formájú 

közös gondolkodásra, szerte a Kárpát-medencéből. A könyv mégis hangsúlyosan partiumi-

bánsági, hiszen a szerzők többsége ebben a régióban él és dolgozik. Hasonló módon, tematikai 

hangsúlyok is megfigyelhetőek, hiszen a szerző szívügyét jelentik a nyelvészettel, az anyanyelv-

használattal kapcsolatos témák, továbbá ezúttal sem feledkezett meg a szórványlét kihívásairól. 

 

 

 

 

 

Kárpát-medence 
2024. február 11. – M1 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/
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2024 az együttműködő nemzet éve 

 

A 2024-es esztendő az Együttműködő nemzet éve a nemzetpolitikában – jelentette be Potápi 

Árpád János nemzetpolitikáért felelős államtitkár. A korábbi években elindított sikeres 

programok tovább folytatódnak, és helyenként kiegészülnek új, a tematikus év témájához 

kapcsolódó elemekkel.  

 

Hangszersimogató a Heveder zenekarral 

 

A sepsiszentgyörgyi Heveder zenekar rendhagyó zeneóráján járunk. A Háromszék 

Táncegyüttes kísérőzenekara a Hangszersimogató program által az autentikus népzenével és a 

népi hangszerekkel ismerteti meg a sepsibükszádi kisdiákokat. A gyermekeket valósággal 

elvarázsolta a hangszerek világa. Nem csoda, hiszen egy igazi, és mégis játékos zenetörténeti 

órán vehettek részt, ahol a zene lényegével ismerkedhettek meg. 

 

A népművészet bűvöletében 

 

Ükapja, Gyarmat György juhászember által gyűjtött énekekből, az „Ükapámé dalcsokorból” 

csillantott meg egy-két sort a horgosi Tillinkó Luca. Óriási ajándék, ha a sors a hangszeres 

zenélés tehetségével, és még csengő énekhanggal is megáldja az embert. A délvidéki lánynak 

mindkettőből kijutott – akár hegedűn játszik, akár népdalokat énekel, megérinti a hallgatók 

lelkét. 

 

Itt a farsang, áll a bál – hagyományőrző foglalkozások Kárpátalján 

 

A farsanghoz kapcsolódó hagyományok szerte a Kárpát-medencében különböznek, de 

általában a mulatság, a jelmezes felvonulások, a farsangi bálok és az ünnepkörhöz tartozó 

ételek elkészítése jelen van szinte minden tájegység szokásaiban. A kárpátaljai magyarok 

számára is fontos a hagyományápolás. A Pro Cultura Subcarpathica civil szervezet 

rendszeresen szervez az aktuális ünnepkörhöz kapcsolódó foglalkozásokat a Nagyberegi 

Tájházban, mely idén a „Látópont” nevet kapta. A Magyar Közösségépítők Értékközössége 

Egyesület érdemesnek találta az intézményt arra, hogy bekerüljön a vendégek által szívesen 

látogatott helyszíneket tömörítő Kárpát-medencei hálózatba. Az év első foglalkozására a II. 

Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Felsőfokú Szakképző Intézetének óvodapedagógia 

szakos hallgatói látogattak el. A diákokat interaktív programokkal várták a tájházban, ahol a 

fánksütés és a kézműves foglalkozások mellett a farsanggal kapcsolatos télűző hagyományokat 

is felelevenítették. 


